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1. In de vaste Commissie voor Financiën bleek men zich 
algemeen met de voorgestelde verhoging van de belastingvrije 
voet, ter compensering van de prijsstijging die uit de invoering 
van de b.t.w. zal voortvloeien, te kunnen verenigen. 

Vele leden merkten daarbij op, dat zij de verslechtering van 
de tariefsopbouw, die van deze wijziging een gevolg is, accep-
tabel achtten nu met een relatief gering bedrag aan te derven 
middelen een relatief betekenende verlichting voor de lagere 
inkomensgroepen kan worden bereikt. Deze leden spraken de 
hoop uit, dat volgend jaar, wanneer de Regering deze herzie-
ning zal plaatsen in het kader van een meer omvattende 
tariefscorrectie, de opbouw van het tarief weer zal worden 
verbeterd. 

Met betrekking tot het tarief voor gehuwden met kinderen, 
waar een verdergaande belastingverlaging wordt bereikt dan 
alleen die welke voortvloeit uit de voetverhoging in tarief II -
hetgeen deze leden juist achtten - vroegen zij de bewindslieden 
een uiteenzetting te willen geven hoe thans ten gevolge van 
deze tariefswijzigingen èn ten gevolge van de a.s. aanpassing 
der kinderbijslagbedragen voor gezinnen met kinderen in 
diverse inkomensgroepen deze beide compenserende effecten 
zich gaan verhouden tot de prijsstijgingseffecten als gevolg van 
de b.t.w., zoals de Regering deze veronderstelt. 

Vele andere leden zouden gaarne vernemen, hoe de bewinds-
lieden de snellere stijging van het marginale tarief afwegen 
tegenover de verlaging van het absolute tarief. Ook vroegen 
zij, op welke wijze men gekomen is tot het bedrag van f 27 000 
als grens waarboven geen verandering in het tarief wordt 
voorgesteld. 

Deze leden, die kennis hadden genomen van de redenering, 
op grond waarvan de bewindslieden menen dat in 1969 geen 
compenserende belastingmaatregelen nodig zijn, zouden graag 
vernemen waarom het voorgestelde tarief maar voor één jaar 
wordt voorgesteld. Indien het tarief in 1970 wordt veranderd, 
blijkt toch achteraf wel dat het tarief slechts een jaar onge-
wijzigd is gebleven? 

Verscheidene leden, die het voorstel mede beschouwden als 
een continuering van het buiten de belastingheffing laten van 
de inkomens van A.O.W.-trekkers, betreurden het wel, dat de 
verhoging van de belastingvrije voet niet verder doorwerkt 
dan tot een inkomen van f 27 000. Zij achtten dit discrimi-
nerend ten opzichte van de inkomensgroep die daarboven is 
gelegen, waarbij zij nog aantekenden dat de verlagingen bij 
een inkomen van ca. f 18 000 praktisch nihil zijn. 

Deze leden zouden het op prijs stellen, indien bij de 
memorie van antwoord een grafiek werd gevoegd, zoals die 
ook t.g.v. de behandeling van wetsontwerp 7733 is verstrekt, 
opdat het huidige verloop van de progressielijn vergeleken kan 
worden met die van het voorstel. 

Deze leden waren, met de eerderbcdoelde leden, bereid 
het wetsontwerp te aanvaarden, maar zij wilden daarbij uit-
drukkelijk verklaren deze oplossing te zien als een tijdelijke, 
waarvan de nadelen, gelegen in de doorbreking van de be-
staande tariefsopbouw, bij de herziening in 1970 dienen te 
worden weggenomen. 

9823 5 



2 

Deze leden zouden de vraag willen stellen, of de nu voor-
gestelde verbeteringen in tariefgroep I niet zouden kunnen 
worden gebruikt voor een aanzienlijke verlaging van de leef-
tijdsgrens in tariefgroep \a. 

Verschillende leden meenden, dat het voorstel terecht 
is bedoeld om voor de lage inkomensgroepen - waarbij 
gezinnen met kinderen bijzondere aandacht hebben gekregen -
verlichting te brengen. Het gevolg, dat daardoor de tarief-
opbouw niet meer met dezelfde regelmaat verloopt als voor-
heen, achtten deze leden een niet onoverkomelijk nadeel. 
Gaarne zouden zij vernemen, waarom een verdergaan in deze 
richting bij de bewindslieden op grote bezwaren zou stuiten. 

Verschillende andere leden, die het een belangrijk voordeel 
achtten, dat degenen wier inkomen uitsluitend of nagenoeg 
uitsluitend uit A.O.W.-uitkering bestaat, in 1969 niet in de 
belastingheffing zullen worden betrokken, zouden met be-
trekking tot dit punt gaarne ingelicht worden over de beleids-
visie van de Regering op wat langere termijn. Zijn de bewinds-
lieden van oordeel, dat in de toekomst steeds vastgehouden kan 
en moet worden aan het uitgangspunt, dat het belastingvrije 
minimum in de pas moet lopen met de A.O.W.-uitkeringen? 

Gaarne zouden deze leden vernemen, hoe de mededeling 
in de memorie van toelichting „ondergetekenden achten deze 
ingreep slechts verantwoord in de huidige omstandigheden, 
die bij beperkte budgettaire mogelijkheden om een specifiek 
sociaal gerichte maatregel vragen. Verdere stappen in deze 
richting zouden op grote bezwaren gaan stuiten" (blz. 13, 
rechterkolom, bovenaan) moet worden opgevat in verband 
met antwoord 42 op de vragen ter voorbereiding van de alge-
mene financiële beschouwingen1). Moet uit dit antwoord 
worden afgeleid, dat de verhoging van het marginale tarief 
in de lagere inkomensgroepen, welke uit het voorstel voort-
vloeit, als een permanente maatregel wordt gezien? Dat zou 
toch wel een bijzonder onaangename consequentie zijn van het 
voorstel, dat in zekere zin toch het karakter heeft van een 
noodwetje. 

Kan enige verklaring worden gegeven - zo vroegen ook 
deze leden - van de keuze van de Regering om de verlichting 
van het tarief bij een inkomen van f 27 000 volledig te doen 
aflopen? Is deze inkomensgrens zuiver budgettair bepaald? 
Was voor de inkomens tussen 18 en 27 mille niet een iets 
grotere tegemoetkoming mogelijk geweest dan de thans voor-
gestelde, welke terecht in de memorie van toelichting als 
praktisch nihil wordt gekenschetst? De stijging van het 
marginale tarief, die voortvloeit uit de verlaging achtten deze 
leden een kwalijke zaak. 

Sommige leden zagen met de leden die eerder aan het 
woord waren, met grote belangstelling de belastingvoorstellen 
tegemoet, die volgende jaren zullen worden ingediend en waar-
van het huidige wetsontwerp als een voorloper is te be-
schouwen. 

Gelet op de mededeling in de memorie van toelichting, 
dat - mede door de kostenaftrek van f 150 en de ouderdoms-
aftrek van f 936 - naar het voorgestelde tarief eerst belasting 
verschuldigd is voor gehuwden boven de 65 jaar bij een in-
komen van f 5586 en dat aangenomen mag worden, dat de 
A.O.W.-uitkeringen voor gehuwden in 1969 deze grens zeker 
niet zullen overschrijden, waren bij deze leden de volgende 
vragen opgekomen: 

Tot welk bedrag acht de Regering de verhogingen van 
de A.O.W.-uitkeringen in 1969 wel waarschijnlijk? 

Acht de Regering een overschrijding van de genoemde 
grens in 1970 waarschijnlijk, en zo ja, betekent dit dan, dat er 
opnieuw een verhoging van de belastingvrije voet wordt aan-

x) „De tijdelijke verhoging van de belastingvrije voet in 1969 moet niet 
worden gezien als een vooruitlopen op de aanpassing van de tarieven aan 
de inflatie. Volgens het plan van de Regering zal de tariefwijziging in 1970 
in de eerste plaats betekenen een definitief maken van deze belastingvrije 
voet. Het aldus gewijzigde tarief wordt vervolgens over de gehele lijn aan-
gepast aan de inflatie. Voor de lagere inkomensgroepen betekent dit dus, 
dat zij in 1970 de verlaging 1969 behouden en dat bovendien hun aldus 
verlaagde tarief wordt aangepast aan de inflatie." 

gebracht, of wil men die lage inkomens dan wel onder de be-
lastingheffing brengen? 

Enige leden herinnerden eraan, dat hun fractie reeds eerder 
voor een verhoging van de belastingvrije voet heeft gepleit. Zij 
waren van mening, dat de thans voorgestelde maatregel een 
minimum vormt. Deze leden waren voorts van gevoelen, dat 
behalve op de verhoging van de belastingvrije voet, meer nadruk 
gelegd zou moeten worden op een verlaging van de inkomsten-
belasting voor de middengroepen. 

2. Met een verdere doortrekking van de loonbelastingtabeI-
len kon men in de commissie algemeen instemmen. 

Verschillende leden merkten op. dat de voorgestelde ver-
betering van de tariefstructuur voor hogere looninkomens tot 
gevolg zal hebben, dat de inspecteurs bij de aanslagregeling bij-
zondere aandacht - en voorrang - dienen te geven aan die aan-
giften waarop een teruggaaf dient te volgen. 

Vele andere leden zouden gaarne vernemen, waarom de be-
windslieden in hun voorstel niet verder gaan dan tot een in-
komen van f39 000. Kunnen zij enig kwantitatief inzicht geven 
in de voordelen van de verbeterde loonbelastingheffing tegen-
over de nadelen van een dikkere loonbelastingtabel? 

Bestaat een inzicht in de aantallen loonbelastingplichtigen, 
die bij uitbreiding van de tabel tot f 165 000 in de verbeterde 
heffing worden betrokken? 

Wat zijn - zo vroegen deze leden voorts — de precieze be-
zwaren tegen een dikke loonbelastingtabel? Zijn hieraan relatief 
hoge kosten verbonden? 

En kan worden aangegeven hoe groot de geraamde meer-
opbrengst van de loonbelasting uit hoofde van deze maatregel 
zal zijn? 

Sommige leden konden evenmin als de leden die zoeven aan 
het woord waren inzien, dat de verbetering zou moeten op-
houden bij een inkomensgrens van f 39 000. Het moet b.v. toch 
een gering bezwaar zijn de tabel ter vervanging van de in artikel 
22, eerste lid, van de Wet op de loonbelasting 1964, opgenomen 
tabel verder uit te breiden tot b.v. inkomens van f 75 000 a 
f 100 000? Welke argumenten hebben de bewindslieden om dat 
niet te doen? 

3. De in de memorie van toelichting gegeven uitleg over de 
dekkingskant van de operatie achtten verscheidene leden niet 
geheel duidelijk in het licht van de bij de behandeling der b.t.w. 
gedane mededelingen. Is het nu zo, dat de tijdelijke meerop-
brengst door de invoering der b.t.w. voor deze operatie geheel 
of gedeeltelijk wel dan niet zal worden gebruikt? 

Verschillende leden zouden ten slotte gaarne vernemen, hoe 
groot het bedrag aan extra opbrengsten — ten gevolge van de 
gecombineerde werking van inflatie en progessie - in het jaar 
1968 zal zijn. 

Vastgesteld 29 oktober 1968. 
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